
Dagsorden til bestyrelsesmødet 28/3 

 

 

1. Møde med Reni fra Vg kl. 13.30  
 
– Deltagere: Andreas, Erik, Lars og Kristina 
  
Reni og Line havde selvfølgelig fokus på hvad køberne ønsker i fremtiden og forsøger jo så vidt 
muligt at købe netop disse dyr ind.  
De hører, at blåkvæg måske ikke er den bedste race når det kommer til at lave premium kvier, 
her har de nøjsomme racer lidt en fordel.  
 
Der tages genomiske test af alle blå dyr samt indkøbte angus dyr. Disse test er dog uoficielle og 
ikke engang ejeren af dyrene kan få oplyst tallene, da tallene er for usikre.  
De genomiske test, er en beregning på avlsværditallene. Viking Genetics bruger disse, som 
sidste led i udvælgelse af dyr til indkøb, både tyre og kvier.  
 
På NBDI vægter det grønne tema mere og mere. Fodereffektivitet, optagelse, metan udledning 
osv.  
 
Det er MEGET vigtigt at alle kalve født får en fødselsvægt registreret. Hvis der på et tidspunkt 
skal afprøves en blåkvægs tyr i Sverige, kan dette KUN lade sig gøre, hvis tyren har en 
fødselsvægt. 200 dages vægt ses også meget gerne.  
 
Finland accepterer ikke tyre med genetiske defekter overhovedet, eller tyre som er bærer af 
genetiske defekter. 
 
Line og Reni er dog begge meget obs på, ikke at komme til at sortere alle dyr fra pga. forskellige 
defekter. Der kan testes for rigtig mange forskellige fejl, og skal alle dyr med fejl sorteres fra, vil 
der med vores lille population, ikke være nok til udbuddet.  
 
Det ville være ønskværdigt, hvis alle hundyr – eller i hvert fald kvier og højindeks hundyr blev 
testet for genfejl, hvis dyrene var testet, kunne der også lettere laves insemineringsplan hvor 
man tog hensyn til genfejl. Viking Gentics tester alle indkøbte dyr, både tyre og kvier for genfejl.  
 
Viking Genetics har dog ikke mulighed for at give tilskud til vores hundyr, så testene vil koste 
avleren 100 euro for hundyr og 125 euro for handyr.  
 
Der er pt. 43 blåkvægs ungtyre på stald hos Viking Genetics.  
Der er pt. 12 afprøvede tyre på stald hos Viking Genetics.  
Nase er den ældste tyr i øjeblikket.  
Rikko er desværre afgået.  

Der er meget lang ventetid for ungtyrene, fra sæden bliver sendt ud til afprøvning til der 
kommer nogle tal så man kan sætte tyrene i gang igen.  



Viking har hævet procentsatsen for ungtyre på deres insemineringsplaner, så de nu er oppe på 
8% ungtyre. Dette skulle gerne formindske ventetiden for ungtyrene en del.  
 
Genomiske test af ALLE fødte blåkvægskalve:  
For de besætninger der har givet tilladelse til Viking Gentics, vil der automatisk komme besked 
til Viking Genetics når en ren blåkvægs kalv bliver registreret.  
Dog skal disse kriterier opfyldes før kalven automatisk kommer i systemet:  
 
- DER SKAL VÆRE GIVET TILLADELSE TIL VIKING GENTICS – se evt. tidligere udsendte mail 

omkring tilladelse.  
- KALVEN SKAL VÆRE FØDT MED S MARKERING 
- KALVEN SKAL HAVE EN REGISTRERET FAR – er kalven insemineret med to tyre, eller en 

foldtyr uden løbedato vil kalven som standart stå uden far i systemet og den vil derfor IKKE 
komme på listen hos Viking Genetics.  

- KALVENS MOR OG FAR SKAL HAVE S-INDEKS – eksempelvis vil en kviekalv som er 87,5% 
blåkvæg- og dermed ren, ikke komme på listen, da enten mor eller far så ikke har S- indeks.  

ALLE dyr bliver testet automatisk, hvis ovenstående kriterier er opfyldt UANSET avler.  

Hver onsdag bliver der trukket liste med kalve født siden onsdagen før. Testene bliver bestilt om 
fredagen, og når Line har bestilt testene, overgår resten til Viking Danmark, som står for at få taget 
DNA, eller indsamle dem og få dem sendt ind.  

Aftalen mellem Viking Genetics og Viking Danmark lyder egentlig at testene skal være taget senest 10 
dage efter bestilling, men der har været problemer med at opnå dette. Viking Danmark arbejder på 
sagen.  

 

Geomiske test:  

For de besætninger der har givet tilladelse, får viking genetics automatisk besked om nye kalve, hvis 
kalve er født med S markering.  

Hver onsdag kommer der besked til Line om fødte kalve. Test bliver bestilt om fredagen.  

Hvis ingen far, eller to forskellige insemineringstyre kommer kalven ikke på listen.  

Dyrene kommer ikke på ved procenter, kun hvis mor og far har S indeks.  

 

- Hvis avleren går på landmand.dk og finder ”genetiske analyser” er det muligt at fremsøge 
et dyrnummer og se derinde om der er bestilt en prøve.  

- Line sidder dog også altid klar til besvarelse af telefon og mail hvis man har dyr der ikke er 
kommet med på hendes liste.  

- Line opfordrer kraftigt til at ringe eller skrive til hende ved spørgsmål, så kan hun hurtig slå 
dyrene op i hendes system og se hvorfor dyret ikke automatisk er kommet med på listen.  

 



Beregninger af genomiske avlsværdital bliver beregnet hver 5. uge. Derfor vil Viking Genetics 
også gerne vente med at udvælge dyr til indkøb, indtil de får disse uoficielle avlsværdital set.  

 

Ca. 40 % af insemineringsforslagene der er sendt ud til avleren er blevet fuldt som forslaget.  

Hvis man er uenig i forslagene Line sender ud, er man mere end velkommen til at kontakte Line 
og snakke med hende om det.  

Hun forsøger at fordele forskellige tyre ud, så vi kan sikre avlsfremgang. Ønsker man at bruge 
en anden tyr end hendes forslag, kan hun flytte tyren avleren ikke ønsker at bruge over på en af 
deres skyllekvier, og dermed stadig sikre så mange forskellige avlssammensætninger som 
muligt.  

Har man fået et insemineringsforslag send ud fra Line, men vælger at inseminere koen eller 
kvien med en anden tyr, vil sandsynligheden for at viking ønsker at købe kalven falde markant.  

 

Opdatering på skylleprogram:  

Det har været rigtig godt for kvierne at blive flyttet til den nye lokation i Nordjylland.  

Her er fokus på fodring blevet større og skylninger er dermed også blevet bedre.  

Desværre har nogen af de første kvier der blev solgt til programmet lidt under de gamle forhold 
og det er beklageligt for alle parter.  

Der er lidt problemer med at finde recipienter nok, da landmænd er lidt skeptiske om at få rene 
blåkvægskalve lagt i deres køer. Men der arbejdes på det og det er også blevet bedre allerede.  

Reni og Line foreslog en ”blåkvægsdag” hos Viking med fremvisning af tyre til efterår, for alle 
medlemmer. Drømmen er også at de en dag må invitere os op i kviestalden, men det er endnu 
ikke sikkert hvornår det kan lade sig gøre.  

 

VB Urk er den første tyr efter en indkøbt skyllekvie, som har givet godkendte doser. Der er flere 
på vej.  

Alle tyre og alle kvier i stalden hos Viking bliver kåret.  

 

Fremadrettet vil der være et loft på udbetaling af royalty – altså på nye kontrakter.  

Loftet hedder 10.000 euro maksimum udbetalt i royalty pr. tyr. Der udbetales kun royalty på 
sæddoser solgt på hjemmemarkedet.  

Tiltaget er lavet, for at undgå at tømme kassen helt til enkelte avlere, og i frygt for at kassen vil 
lukke helt i.  

Til sidst en klar opfordring fra både Reni og Line – ved spørgsmål, uanset om det er spørgsmål 
til kontrakter, til insemineringsplan eller andet  



RING ELLER MAIL og snak med Reni og Line hvis der opstår problemer eller der er spørgsmål.  

 

Bestyrelses møde:  

 
Andreas, Thomas, Kristina, Erik deltager:  

 

Dyrskuer:  

Snak om rosetter – hvad skal bestilles.  

Lokale dyrskuer, meld ind til bestyrelsen, Thomas, hvis I melder dyr til lokale 
dyrskuer, så han kan skaffe ærespræmier.  

 

 
2. Økonomi regnskab, forslag om udlodning, folkevalgte revisorer 

-  formand og kasser afholder møde med revisoren for at gå regnskabet igennem med ham.  

- Kristina og Preben er folkevalgte revisor – Kristina i bestyrelsen Preben er far til formanden.  

Den nuværende bestyrelse har efter vores mening ikke haft indflydelse på udgifter/regnskab i året 
2024, da vi kun har haft et bestyrelsesmøde i 2024. 

Bestyrelsen beslutter derfor at Kristina og Preben godt kan være folkevalgte revisoren til 2024 
regnskabet. Men der skal selvfølgelig vælges nye til næste generalforsamling.  

 

- bestyrelsen stiller et forslag om udlodning af midler, ved samtidig udmeldelse af foreningen.  

 

3. Generalforsamlingen ordstyrer referat program 
 
- bestyrelsen snakker om Emil, eller Jan som referent.  
 
- ordstyrer – Søren Kørup koster 2500,- plus kørsel. Hans Skovgaard (Thomas undersøger 
muligheden) 
 
- morgenmad kl. 10 – generalforsamling 10.30 efterfølgende frokost.  
 
- Planlægning af besøg i området er besværliggjort af salmonella. 
 



Der er snak om besøg i vadehavscentret, eller en tur ind i Ribe, med spisning til aften ved 
Kammerslusen.  
Jens og Erik forsøger at forudbestille samt undersøge nærmere.    
  
 

4. Avlsforum i fremtiden 

Der skal vælges et medlem fra foreningen som sidder FAST indtil 2027.  

En som er loyal mod viking.  

Bestyrelsen peger på Andreas som repræsentant fra Dansk Blåkvæg, fordi han er det mest engagerede 
medlem vi har og han er villig til at tage sig den tid alle de møder kommer til at tage.   

 

4. Årsstatistikken (Se den på dansk kødkvægs Hjemmeside)  
 
Opdatering på kejsersnit i 2024 
- Kevin Buskov har sendt statistikker på kælvningsstatistikker på blåkvæg.  
 
- Den totale kejsersnit for blåkvæg ligger i 2024 på 7 %,  
 
2. kalvs kælvninger og ældre køer står for 4% af kejsersnittende, mens Kvier der har kælvet 
RENE blåkvægskalve står for 3 % 
 
- Som vi læser tallene drejer det sig om 5 kviekælvninger i 2024, hvor kvier har kælvet RENE 

blåkvægskalve. Men statistikken siger at 60 % af disse har fået foretaget kejsersnit, 20 % let 
uden hjælp og 20% let med hjælp. Det kan derfor aldrig tilrådes at bruge blåkvægs tyr på 
blåkvægskvier.  

 
- Statistikken er på landsplan og ikke en statistik over medlemmer af foreningen, det behøver 
derfor ikke være et eller flere medlemmer af foreningen der bidrager til denne statistik. 
Men bestyrelsen vil gerne benytte lejligheden til at indskærpe at vi selvfølgelig  
FRARÅDER BRUG AF BLÅKVÆGSTYRE PÅ RENE BLÅKVÆGSKVIER.  
  

6. Endelig godkendelse af tilskud til bækkenmåls projektet 

Godkendt af generalforsamling 2024 og bestyrelsen bakker stadig op.  

 

7. Henvendelse fra dansk kødkvæg ungdom 

Dansk kødkvæg ungdom har henvendt sig til alle raceforeninger med en række spørgsmål. 

De spørger til om der kunne være interesse for at oprette en fælles ungdomsforening, på tværs af 
racerne.  – med vores få medlemmer kan bestyrelsen kun se det positive i en fælles ungdomsforening.  

 



8. Indlæg til kødkvægsblad 

 

Hver race kan få to sider i kødkvægsbladet. 

Vi har takket ja til de to sider, og har valgt, at vi laver et skriv med billeder af vores dyrskuedag hos Katja 
og Rene.  

9. Hvad skal der til for at økologerne må bruge blåkvæg til øko malkekøer i fremtiden: 

 

- Andreas har snakket med dansk kødkvæg om at sætte møder op med økologer om vi kunne lave en 
åbning.  

10. Evaluering af forårsturen 

Rigtig god tur, gerne et sted med flere dyr at se på. Evt afholde et lign. Arrangement sammen med 
andre racer.  

11. Næste møde 

Online møde Fredag d. 25. April kl. 13.00 

12. Evt. 

Saftevandsautomat, øl/vand på standen til landsskue.  

Repræsentantskabsmøde i Dansk Kødkvæg 16. April – Andreas er inviteret som formand og tager til 
mødet.  


